
 

 

 

MORAVSKÝ ORNITOLOGICKÝ SPOLEK 
středomoravská pobočka 

České společnosti ornitologické 
http://www.mos-cso.cz/ 

ZÁPIS 
 

z jednání výroční členské schůze Moravského ornitologického spolku – středomoravské 
pobočky České společnosti ornitologické konané dne 21. února 2009 v zasedací místnosti 
Ornitologické stanice Muzea Komenského (ORNIS) v Přerově. 
 
Přítomni: podle prezenční listiny (která je součástí originálu zápisu) 
Omluveni: Ing. Adolf Goebel, Ph.D., Ing. Ivo Machar, Ph.D., Vladimír Matějíček, Ing. Zdeněk 

Abrahámek 
 

Návrh programu schůze 
 
1) Zahájení, přivítání účastníků a organizační pokyny (J. Trubač), 
2) Vystoupení zástupce ústředí ČSO (zástupce vedení ČSO), 
3) Zpráva o činnosti za období 2007 – 2008 (J. Trubač), 
4) Zpráva o hospodaření (J. Šafránek), 
5) Umělé ostrůvky pro rybáky obecné -  prezentace projektu (J. Šafránek) 
6) Volby do Prezídia MOS, 
7) Přestávka, 
8) Vyhodnocení exkurzí za r. 2008 a pozvání na exkurze 2009 (A. Goebel zastoupený J. Šafránkem), 
9) Co nového na ORNIS (zástupce ORNIS MK v Přerově), 
10) Příspěvky členů a diskuze, 
11) Ukončení oficiální části, 
12) Videa a zajímavosti z pozorování (členové a hosté). 
 
 

Průběh schůze 
 

Ad.  1) - Předseda Moravského ornitologického spolku – středomoravské pobočky České společnosti 
ornitologické (dále pouze MOS) – Ing. Josef Trubač zahájil výroční členskou schůzi 
přivítáním přítomných členů, příznivců a hostů, mezi jinými i JUDr. Vojtěcha Stejskala, 
Ph.D., člena Výboru České společnosti ornitologické (dále pouze ČSO). Poté předseda MOS 
seznámil přítomné s organizačními záležitostmi v rámci schůze a následně seznámil 
zúčastněné s návrhem programu tak, jak byl uveden v pozvánce, načež požádal o jeho 
doplnění či jiné pozměnění. Připomínky či pozměňovací návrhy nebyly podány a členové 
MOS vyslovili souhlas s navrženým programem. Výroční členské schůze MOS měla 
následující průběh. 

 
Ad.  2) – Po úvodním zahajovacím vystoupení předsedy MOS dostali slovo zástupci Výboru ČSO. Jako 

první vystoupil Mgr. Zdeněk Vermouzek (tentokrát v roli člena výboru ČSO) a pozval 
přítomné členy MOS i příznivce ornitologie na již čtvrtý ročník kurzu ornitologie pořádaný 
ČSO. Tento kurz letos proběhne od 30. 5. do 6. 6. Místem konání kurzu bude terénní stanice 
Správy národního parku Podyjí v Havraníkách (okr. Znojmo). Po této pozvánce si vzal slovo 
JUDr. Vojtěch Stejskal, Ph.D. – rovněž člen výboru ČSO. Nosným tématem jeho příspěvku 
byla aktuální situace projektu ČSO – soukromé (nestátní) ptačí rezervace „Josefovské louky“ 
v k. ú. Jaroměř. 

 
Ad.  3) – Po vystoupení zástupců ústředí ČSO pokračoval program výroční členské schůze referátem 

předsedy MOS, v němž sumarizoval činnost spolku za uplynulé funkční období Prezídia 
MOS. Činnost MOS byla shrnuta do oblastí: STAV ČLENSKÉ ZÁKLADNY, VÝZKUM, 
OCHRANA PŘÍRODY, PRÁCE S VEŘEJNOSTÍ a  PUBKIKAČNÍ ČINNOST. Jak předeslal 



předseda MOS, toto členění je v souladu s požadavkem sekretariátu ČSO na členění výročních 
zpráv poboček. 
 
1) Stav členské základny –153 členů ve zprávě o vyúčtování členských příspěvků k 31. 12. 

2007 z toho 39 důchodců, 44 individuálních členů, 21 rodinných kolektivů, 10 studentů a 
39 členů s nezaplacenými příspěvky). Nové vyúčtování k 31. 12. 2008 s potřebnými údaji 
nemá doposud MOS k dispozici. Prezídium MOS pracovalo ve složení Ing. Josef Trubač – 
předseda, Jiří Šafránek – místopředseda, Ing. Adolf Goebel, Ph.D. – jednatel s funkcí 
statutárních zástupců MOS a dále členové výboru – Lubomír Doupal, Jiří Polčák, Ing. Jiří 
Šírek, Pavel Šálek, Ing. Ivo Machar, Ph.D., Jaroslav Koleček, Jaroslav Zámečník, Mgr. 
Petr Rejzek, Ing. Karel Zvářal a Prof. Ing. Stanislav Bureš, CsC. V průběhu funkčního 
období se písemně vzdali funkcí v Prezídiu MOS Ing. Karel Zvářal a Mgr. Petr Rejzek. 

2) Výzkum – v roce 2008 byly realizovány ornitologické výzkumy pro akciovou společnost 
PRECHEZA Přerov, a to „Ornitologický inventarizační průzkum odkaliště A2 fy Precheza 
a. s.“, „Zvláště chránění ptáci vyskytující se v okolí firmy Precheza a. s. v Přerově“ a 
„Řeka Bečva u firmy Precheza a. s.“ (k. ú. Přerov). Pro odbor ŽP Magistrátu města 
Přerova to byla závěrečná zpráva ornitologického inventarizačního průzkumu „Rybníky u 
Předmostí“. 

3) Ochrana přírody – Účast ve správních řízeních vedených Magistrátem města Přerova 
(MMP), KÚOK, Správou CHKO Litovelské Pomoraví a ČIŽP. Mezi úspěšná správní 
řízení lze jednoznačně zařadit zneprůhlednění protihlukové stěny na mostě Legií 
v Přerově. Další oblastí praktické ochrany ptáků je vytypovávání ohrožených hnízdišť 
rorýsů obecných a prosazování náhradních opatření – budek (rekonstrukce restaurace 
Bečva) v Přerově. 

4) Práce s veřejností – v této oblasti působí MOS formou provozování Ekocentra, 
environmentálním poradenstvím jak osobně, telefonicky i e-mailem, tak vydáním čtyř 
typů osvětových letáků s tématikou správného zimního přikrmování ptáků, 1. pomoci 
zraněným ptákům, instalace budek a významu ptáků v zahradách. Dále sem náleží 
provozování OVIS – ornitologického vzájemného informačního servisu – nově pod vlastní 
doménou a provozování webových stránek www.mos-cso.cz. Exkurzím pro veřejnost se 
věnuje samostatný bod programu této schůze. 

5) Publikační činnost – v r. 2008 MOS sice nevydal žádnou vlastní publikaci knižního nebo 
časopisového typu. Publikoval však řadu článků a příspěvků zejména v regionálním tisku 
a dalších médiích o ornitologických zajímavostech a ochraně ptactva. K nejvíce 
frekventovaným mediím náležely: Kabelová televize Přerov a. s., týdeník Nové 
Přerovsko, Přerovský deník, TV NOVA, TV R1 MORAVA a další. 

 
Ad.  4) – Další příspěvek o hospodaření spolku a stavu financí přednesl Jiří Šafránek – místopředseda 

MOS. Před vlastní problematikou hospodaření doplnil předcházející příspěvek prezentací 
fotografií k ochraně protihlukové stěny na mostě Legií před nárazem letících ptáků a 
k vybudování náhradního hnízdiště pro rorýsy na budově magistrátu. Peněžní příjmy činily 
192 164,- Kč, výdaje – 137 084,- Kč. Zisk – 55 080,- Kč. Stav účtu k 31. 12. 2008 činil 
+297 508,71 Kč a stav pokladny k témuž datu byl +473,- Kč.  

 
Ad.  5) – Po zprávě o hospodaření referoval místopředseda MOS o projektu umělých ostrůvků pro 

rybáky obecné, který se realizuje ve spolupráci s firmou Českomoravský štěrk a.s. a 
občanským sdružením Tovačovská jezera. Byly prezentovány informace o vzhledu ostrůvků, 
jejich umístění, obsazenosti hnízdícími ptáky a další praktické poznatky z uskutečňování 
tohoto projektu. 

 
Volby nového výboru – Prezídia MOS 

 
Ad. 6) – Součástí pozvánky byla i výzva k členům MOS k zaslání či sdělení uvedenými formami 

k navržení kandidátů do funkcí ve výboru – Prezídiu MOS pro nadcházející funkční období. 



Do zahájení voleb byl zúčastněnými členy MOS navržen RNDr. Josef Chytil, Ph.D., který 
kandidaturu na člena Prezídia MOS přijal. Z původních členů se písemně vzdali kandidatury 
do Prezídia MOS Ing. Karel Zvářal, Ing. Ivo Machar, Ph.D. a Mgr. Petr Rejzek. Svoji 
kandidaturu nepotvrdili Prof. Ing. Stanislav Bureš, CsC, Jaroslav Zámečník a Jiří Polčák. 
Úvodní část voleb byla ukončena kolektivním odstoupením stávajících členů výboru 
Prezídia MOS. Tím byl vytvořen prostor pro konání nových voleb. Poté Jiří Šafránek 
představil navržené kandidáty do nového Prezídia MOS v tomto složení: 

 
 Statutární zástupci MOS 

1) Trubač Josef Ing. – předseda, 
2) Šafránek Jiří – místopředseda, 
3) Goebel Adolf Ing., Ph.D. - jednatel 

 
Členové 

4) Doupal Lubomír, 
5) Chytil Josef RNDr,, Ph.D., 
6) Koleček Jaroslav Bc., 
7) Šálek Pavel, 
8) Šírek Jiří Ing. 

 
Hlasováním rozhodli členové MOS o tom, že budou hlasovat o výboru – Prezídiu MOS jako 
celku. Jeho složení bylo schváleno jednomyslně. 

 
Ad.  8) – Opětovně zvolený místopředseda MOS zahájil odpolední program výroční členské schůze 

referátem o realizovaných i připravovaných exkurzích, které MOS již tradičně pořádá pro 
veřejnost, zejména za ornitologickými zajímavostmi k Tovačovským i Záhlinickým 
rybníkům či do Hostýnských vrchů. Podklady k příspěvku poskytl Ing. Adolf Goebel, 
Ph.D. – jednatel MOS, který se z důvodu onemocnění nemohl schůze zúčastnit a příspěvek 
odprezentovat. Základními prvky těchto exkurzí jsou jsou celostátní akce – jarní Vítání 
ptačího zpěvu a podzimní Festival ptactva. 

 
Ad.  9) – Mgr. Zdeněk Vermouzek – vedoucí Ornitologické stanice Muzea Komenského (ORNIS) 

v Přerově krátce zhodnotil činnost tohoto zařízení za uplynulý rok, kdy došlo 
k zprovoznění záchytné stanice pro zraněné ptáky a živočichy v areálu stanice a zahrady 
s venkovní výstavou budek pojmenované podle zakladatele a prvního předsedy MOS – 
Ptačí zahrada Františka Gintra. 

 
Ad. 10) – V diskuzi upozornil J. Trubač na možná úskalí souběhu účasti v totožných správních 

řízeních MOS i ČSO (sekretariát) a nutností koordinace, aby stanoviska byla souhlasná 
v podstatě věci. V. Stejskal informoval o procesu schvalování novely zákona na ochranu 
přírody a krajiny a pozval přítomné na exkurzi do SPA Strážnické Pomoraví – Bzenecká 
Doubrava pořádanou ČSO. 

 
Ad. 11) – Na závěr programu výroční členské schůze promítl Jan Vidlař sérii fotografií 

z ornitologických pozorování na Chomoutovském jezeře a v CHKO Litovelské Pomoraví. 
Jiří Šafránek promítl videa A. Goebela – Nej z ornitologických záběrů v r. 2008. 

 
Po skončení promítání byl program výroční členské schůze vyčerpán a schůze byla ukončena. J. 

Trubač poděkoval všem přítomným za účast a aktivní přístup k průběhu schůze. 
 
 
 
 
V Přerově dne: sobota, 21. února 2009    Zapsal:  Ing. Josef Trubač v. r. 


